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ورود سازمان حمايت به پيش فروش ساندرو
مدي��رکل نظارت بر کالاهاي فلزي 
سازمان حمايت گفت: درصورتي که 
محدوديت��ي در عرضه برنامه ريزي 
ش��ده خوردو ساندرو توسط کارخانه 
س��ازنده ايجاد شود مطابق آيين نامه 
حمايت از حقوق مصرف کننده عمل 
مي کني��م. به گزارش مهر، ش��هرام 

ميراخورلو درخصوص پيش فروش خودروي س��اندرو گفت: پس از 
تحويل خودرو به خريدار مطابق قيمت رسمي واحد توليدي، عرضه 
و تعيين قيمت خودرو در بازار مصرف تابع ش��رايط عرضه و تقاضا 
اس��ت؛ البته عوامل متعددي بر روي تقاضاي واقعي خودرو اعم از 
کيفيت، مشخصات فني و ارزنده بودن در مقابل قيمت موثر است، اما 
درخصوص خودروي ساندرو و ساندرو استپ وي، يکي از عواملي که 
موجب ايجاد تقاضاي غيرواقعي گرديده، موضوع اختلاف قيمت بازار 
با قيمت رسمي کارخانه بواسطه عرضه کم است. وي افزود: پيش بيني 
مي ش��ود با افزايش عرضه و کاهش حاش��يه قيمت بازار، اين بخش 
غيرواقعي تقاضا حذف و تعادل در بازار اين خودرو ايجاد شود، البته 
عواملي نظير توليد محدود، بالا بودن کشش تقاضاي خودروي مدنظر 
نيز موثر اس��ت و به نظر نمي رس��د علت بروز مشکل اختلاف قيمت 
در اين زمينه ناشي از تصميم گيري پيرامون عدم عرضه متناسب با 
تقاضاي موجود توسط خودروساز بوده باشد. ميراخورلو تصريح کرد: 
درصورت��ي ک��ه محدوديتي در عرضه به صورت برنامه ريزي ش��ده 
توسط کارخانه سازنده ايجاد شود مطابق ماده ۴ و ماده ۵ آيين نامه 
اجرايي قانون حمايت از حقوق مصرف کنندگان خودرو با پيگيري 

جدي اين سازمان مورد بررسي و رسيدگي قرار مي گيرد.

اختلاف بر سر پنجره گمرکي
 به زيان بخش خصوصي است

رئيس کنفدراس��يون صادرات گفت: نبايد دود اين اختلاف به چش��م 
بخش خصوصي برود. نمي توان گفت بعد از 2 سال اين پنجره تعطيل 
ش��ود و يکي ديگر ايجاد ش��ود چون متولي آن تغيير پيدا کرده اس��ت. 
بهتر اس��ت اين مش��کل را در دولت حل ش��ود. نه اين که همه چيز را 
دوباره از صفر شروع کنيم. محمد لاهوتي در گفتگو با ايلنا، درخصوص 
مشکلات صادرکنندگان گفت: مشکل امروز صادرات تنها نرخ ارز و 
حمل و نقل نيست، بايد قبل از آن مشکلات توليد را بررسي کنيم. 
لاهوتي ادامه داد: زماني که بهره وري در واحدهاي توليدي ما پايين 
است و تعرفه  هاي واردات بالا است مشکلات صادرات وجود دارد، اگر 
ما نتوانيم به سمت ارزش افزوده بالا حرکت کنيم باعث عقب افتادگي 
زيادي در بازارهاي صادراتي مي ش��ويم. براي همين اس��ت که امروز 
بيشتر صادرات ايران، کالاي خام است. لاهوتي در خصوص پنجره 
واحد گمرکي گفت: اين پنجره که در گمرک کشور اينجاد شده تاثير 
خود را نش��ان داده و ش��اهد افزايش درآمد گمرک و کاهش قاچاق 
هستيم اما بحث تداخل کار و عدم هماهنگي بين دستگاه ها و تغيير 
قانون، مش��کل ديگري اس��ت که نبايد به سطح جامعه کشيده شود. 
چرا که اين اختلاف بين دو وزارتخانه اقتصاد و صنعت در يک دولت 

است و آنها بايد با هم کنار بيايند.

تشکيل کميته ويژه
 براي بررسي اوضاع خودروسازي

يک عضو کميسيون صنايع و معادن 
مجل��س مي گويد: وجود تعرفه هاي 
بالا و بدون حساب در صنعت خودرو 
عاملي جهت مشکلات موجود و عدم 
دستيابي به موفقيت در خودروسازي 
ايران شده است. محمدرضا منصوري 
در گفتگو با خبر خودرو اظهار داشت: 

با اعمال تعرفه هاي 100 درصدي و از سويي عرضه خودروهايي با 
قيمت بالا بدون هيچگونه فش��اري بر ش��رکت هاي داخلي، چگونه 
مي توان به صنعت خودروي رقابتي دس��ت يافت. وي با اش��اره به 
توليد خودروهايي با هزينه هاي بسيار گزاف در داخل گفت: چگونه 
مديري مي تواند در کارخانه اي که مش��کلات مالي دارد و از س��ويي 
پرداخت س��ودهاي بالاي بانکي، مديريت درس��تي را داش��ته باشد؟ 
چنانچه امروز بس��ياري از مديران ناگزيرند خطاي مديران 30 س��اله 
گذشته دولتي را که امدند و نتوانستند کاري انجام دهند را جبران کنند. 
وي افزود: امروز مصرف کننده داخلي نيز تاوان س��وءمديريتي هاي 
قبلي در صنعت خودرو را مي دهد که متاس��فانه بخش مهمي از آن 
به عدم اجراي درست اصل ۴۴ قانون اساسي بازمي گردد. منصوري 
افزود: تا زماني که توانمندي در مجموعه خودروسازي ها ارتقاء نيابد 

امکان رقابت وجود نخواهد داشت.

ايميدرو با مشارکت بخش خصوصي
 معدن را توسعه مي دهد

ريي��س کميس��يون صنايع و مع��ادن مجلس گفت: بايد تلاش هاي 
بيش��تري براي جذب س��رمايه توس��ط ايميدرو صورت گيرد تا اين 
س��ازمان بتواند با مش��ارکت بخش خصوصي بخش معدن را توسعه 
دهد. عزيز اکبريان افزود: فقط با معدن و صنايع معدني اس��ت که 
مي توان اشتغال پايدار در نقاط مختلف کشور ايجاد کرد و مردم هم 
در آن مناطق زندگي خود را ادامه دهند. اکبريان خواستار تلاش هاي 
بيش��تر براي جذب س��رمايه گذار توسط ايميدرو شد و گفت: اعضاي 
کميس��يون صنايع مجلس هم حمايت هاي لازم را خواهند داش��ت؛ 
چون اکنون تنها راه استفاده از کمک بخش خصوصي است. اکبريان 
زنجيره توليد براي جلوگيري از خام فروش��ي را ضروري دانس��ت و 
گفت: برخي کشورها مانند کره جنوبي که حتي مواد معدني ندارند 
اما با واردات توليدات خام ديگر کشورها، ارزش افزوده بالايي ايجاد 
مي کنند و درآمد بالايي دارند. امروز عصر خام فروشي به پايان رسيده 
و با تکميل زنجيره توليد بايد از خام فروشي جلوگيري شود. رييس 
کميس��يون صنايع و معادن مجلس افزود: س��رمايه گذاري در بخش 
معدن سنگين است و با مشکلاتي که اکنون دولت دارد، بايد از پتانسيل 

بخش خصوصي و سرمايه گذاران خارجي استفاده کنيم.

توليد و توسعه در سايپا رونق گرفته است
نماينده مردم گلپايگان و خوانس��ار در مجلس گفت: س��ايپا در دور 
جديد از نظر توليد و توسعه به رونق خوبي رسيده است. به گزارش 
سايپانيوز، علي خليلي گفت: توليد چند محصول جديد در گروه سايپا 
نشان دهنده جديت روند توسعه در سايپاست و اين هدف گذاري سايپا، 
حتما منجر به رونق صنعت خودرو و صنايع وابسته به سايپا و بخش 
قطعه سازي خواهد شد. وي تصريح کرد: قطعا حضور مديرعامل گروه 
خودروسازي سايپا در گلپايگان توام با خير و برکت براي شرکت هاي 
قطعه سازي وابسته به سايپا و مجموعه هاي خصوصي اين صنعت 
خواه��د ب��ود تا خدم��ات و محصولات بهتري ارايه دهند. وي گفت: 
صنعت مهمترين بخشي است که مي تواند در اشتغال و رفع بيکاري 
تاثيرگذار باش��د و با قدمت 200 س��اله صنعت در گلپايگان و س��ابقه 
صنعت قطعه سازي در اين شهرستان، اميدواريم که اين صنعت بتواند 
در اقتصاد غرب استان اصفهان و گلپايگان همچنان موثر باشد. خليلي 
در رابطه با اقتصاد مقاومتي گفت: اقتصاد مقاومتي يک اقتصاد درون زا 
و برون نگر اس��ت و درون زايي آن از اين جهت اس��ت که ما بتوانيم 
متکي به توليدات داخلي خودمان باش��يم و در زمينه صنعت خودرو 
نيز يکي از فعاليت هاي اساس��ي در اقتصاد مقاومتي، داخلي س��ازي 

قطعات و بخش هاي مختلف خودرو است.

پيشخوان

صنعت،معدن،تجارت

گ�روه صنع�ت، مع�دن و تجارت- س�عید قلیچی: سوءاس��تفاده از 
کارت هاي بازرگاني هنوز هم يکي از مهمترين چالش هاي پيش 
روي دول��ت ب��راي مقابله با بي انضباطي مالي در گمرک هاس��ت. 
کارشناس��ان اقتصادي معتقدند که بوروکراس��ي ش��ديد دولتي و 
تراکم دستورالعمل ها و مقررات زائد، يکي از مهمتري دلايل براي 

گسترش اين معضل طي سال هاي گذشته است.
ب��ه گ��زارش تجارت آنلاين، هنوز مدت زم��ان زيادي از گزارش 
رس��مي گمرک کش��ور درباره حجم کارت هاي بازرگاني اجاره اي 
در کش��ور نمي گذرد. براس��اس گزارش گمرک در يکي از آخرين 
اقدامات صورت گرفته براي سالم س��ازي، شفاف س��ازي و تجميع 
اطلاعات کاربردي در حوزه تجارت خارجي از تشکيل پرونده هاي 
الکترونيکي براي کارت هاي بازرگاني مشخص شده است که بيش 

از ۵0 درصد از کارت هاي بازرگاني يکبار مصرف هستند.
كمك تشكیل پرونده الكترونیكي به گمرك ���

اقدامات جديدي از سوي گمرک براي پيگيري وضعيت کارت هاي 
بازرگاني اجاره اي برنامه ريزي ش��ده است. با تشکيل پرونده هاي 
الکترونيکي در س��امانه پنجره واحد گمرکي به صورت لحظه اي 
و آنلاين مش��خص مي ش��ود که دارنده کارت بازرگاني چه ميزان 
کالا در فواص��ل زمان��ي مش��خص وارد و يا ص��ادر کرده و عمده 
واردات دارنده کارت بازرگاني در کدام گروه هاي کالايي انجام شده 
است. رهگيري کالاهايي که يک فرد حقيقي و يا حقوقي در يک 
فاصله زماني مشخص به گمرکات مختلف اظهار کرده نيز از ديگر 
مزاياي پرونده هاي الکترونيکي اس��ت. يکي از مهمترين مزاياي 
پرونده هاي الکترونيکي تحليل اطلاعات تجارت خارجي برمبناي 
دارندگان کارت هاي بازرگاني و شناس��ايي هويت واردکنندگان و 
صادرکنن��دگان عم��ده هر گروه کالايي به تفکيک حجم فعاليت، 
ارزش، نوع کالا، سرمايه اوليه، تعداد اظهارنامه ها و اطلاعات فردي 

از محل سکونت و سن آنها است.
ارائه اطلاعات کارکرد اشخاص به سازمان امور مالياتي و درخواست 
ابطال کارت بازرگاني از طريق اتاق بازرگاني از ديگر کارکردهاي 
پرون��ده الکترونيکي اس��ت. تمامي اي��ن اقدامات از طريق فضاي 
مج��ازي و ب��ه کمک پنجره واح��د گمرکي صورت مي گيرد. اين 
اقدام گمرک در راستاي تکميل بزرگترين بانک اطلاعات تجارت 

خارجي کشور انجام مي شود.
تسهیل شناسايي كارت هاي بازرگاني اجاره اي ���

تحليل اطلاعات پرونده هاي الکترونيکي نشان مي دهد که عملکرد 
افراد در بخش صادرات ش��فاف تر از بخش واردات اس��ت. طبق 
بررسي ها عمده واردات کشور توسط افرادي انجام شده که چندان 
اسم و رسمي ندارند. به عبارت ديگر با اينکه صاحبان برندها و فعالان 
اقتصادي يک گروه کالايي در کشور مشخص هستند و تجارت 

همان کالا در دس��ت عده اي خاص اس��ت، اما اين عده به نام خود 
واردات��ي انج��ام نداده اند و عملًا واردات خود را به نام افراد ديگري 
انج��ام مي دهن��د ت��ا در صورت قاچاق کالا و يا فرار مالياتي امکان 

شناسايي آنها عملًا غيرممکن شود. 
به اين ترتيب شناسايي کارت هاي بازرگاني يک بار مصرف با کمک 
پرونده هاي الکترونيکي آسان تر شده و داده هاي الکترونيکي از رصد 
صدها نفر از دارندگان کارت هاي بازرگاني يکبار مصرف توس��ط 
دفتر بازرسي گمرک ايران حکايت دارد. افرادي که هيچ گونه بنيه 
مالي ندارند و در نقاط محروم کشور زندگي مي کنند، اما برخي با 
سوءاستفاده از آنها اقدام به اخذ کارت بازرگاني نموده و به اسم اين 

افراد تجارت چند ميليارد توماني انجام داده اند.
گسترش سوءاستفاده از كارت هاي بازرگاني اجاره اي ���

در همي��ن ارتب��اط عليرضا مناقبي، رئيس مجمع واردات کش��ور 
در گفتگو با مهر با اش��اره به گس��ترش سوءاس��تفاده از کارت هاي 
بازرگاني اجاره اي، اظهار داش��ت: اين مش��کل را بايد به صورت 
ريش��ه اي مورد توجه قرار داد و علل ش��يوع آن را بررس��ي کرد. بايد 
زيرس��اخت هاي مورد نياز يک اقتصاد ش��فاف را در کش��ور فراهم 
کرد، نه اينکه صرفا با شعار به دنبال موج سازي و فضاسازي بود. 
وي افزود: کارت هاي اجاره اي بلاي جان اقتصاد کش��ور ش��ده؛ 
بازار کارت هاي بازرگاني طوري شده که سوءاستفاده کنندگان در 
اينترنت و شبکه هاي مجازي نسبت به خريد و فروش و اجاره آنها 

تبليغات کنند. رئيس مجمع واردات گفت: نبايد مصرف کنندگان 
کارت هاي اجاره اي را منحصر به بخش خصوصي دانست، بلکه 
به نظر مي رسد بيشترين مشتري آن، شبه دولتي ها و حتي ممکن 

است برخي شرکت هاي دولتي باشند.
مناقبي با اشاره به بوروکراسي شديد دولتي و تراکم دستورالعمل ها 
و مقررات زائد، اظهار داش��ت: گذش��تن از هفت خان دستگاه هاي 
دولتي آنقدر طاقت فرسا است که توان و انرژي بخش خصوصي 
به ج��اي آنک��ه صرف موضوع اصلي تجارت ش��ود، به موضوعات 
حاشيه اي اختصاص پيدا مي کند. وي تاکيد کرد: بخش خصوصي 
دنبال توسعه فعاليت هاي اقتصادي است، اما اين بوروکراسي زائد 
در دستگاه هاي دولتي و عدم اعتماد مميزان دولتي به مستندات 
کسب و کار فعالان اقتصادي است که بخش خصوصي را به سمت 

استفاده از کارت هاي بازرگاني کرايه اي هدايت مي کند.
ضرورت تغییر در سیاست گذاري اقتصادي ���

رئيس مجمع واردات ادامه داد: بايد سياستگذاري ها براي سال آينده 
به شکلي باشد که بنگاه هاي اقتصادي به سمت رهايي از گره هاي 
کور اقتصاد و تجارت پيش بروند و دس��تگاه ديوانس��الاري دولتي، 
دس��ت از مقررات پوس��يده و نخ نما ش��ده بردارد. ضمن اينکه بايد 
شفاف سازي در همه ارکان اقتصاد مورد اهتمام قرار گيرد. به گفته 
مناقبي، مردم در روستاها در شرايطي که اطلاع خاصي از مشکلات 
مالياتي، بيمه و گمرکي ندارند، مورد سوءاستفاده فرصت طلبان قرار 

مي گيرند. اين درحالي اس��ت که دولت براي زنده کردن حقوق از 
دس��ت رفته، هيچ دس��تاويزي در مقابل يک فرد روستايي که کل 
دارايي وي چند گوسفند و چند درخت است، ندارد. مناقبي اضافه 
کرد: بايد سيستم نرم افزاري جامع تجارت کشور، به گونه اي باشد 
که فعاليت هاي معنادار تجارت را يکپارچه سازي کند. تا براي يک 
زن خانه دار روستايي که سال ها در گوشه اي از کشور ساکن است، 
ناگهاني کارت بازرگاني صادر نش��ود. رئيس مجمع واردات ادامه 
داد: البته در ضرورت وجود کارت بازرگاني نيز بايد بازنگري جدي 
صورت گيرد و به منظور حضور حداکثري تجار کشورمان در تجارت 
خارجي بايد مس��يرها به گونه اي ريل گذاري ش��ود که در يک بازه 
زماني مش��خص تدوين ش��ده، دست اندازهاي پيش روي تجارت 

خارجي کاهش پيدا کند.
نظام مالیاتي به كمك تجارت بیايد ���

در همين ارتباط عباس آرگون، عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
و صنايع و معادن تهران در گفتگو با خبرنگار »تجارت« با تاييد اين 
موضوع که يکي از راهکارهاي اصلي براي جلوگيري از سوءاستفاده 
از کارت هاي بازرگاني اجاره اي در کشور استقرار نظام جامع مالياتي 
است، افزود: اگر نظام جامع مالياتي مستقر شود تمام تراکنش هاي 
مالي قابل کنترل است و به نوعي هرگونه پولي که در سيستم بانکي 
گردش پيدا کند مبدا و مقصد آن مشخص خواهد شد. اين فعال 
اقتصادي با اعلام اينکه استقرار نظام مالياتي مي تواند بسياري از 
مش��کلات را حل کند و درآمدهاي دولت را افزايش دهد، اظهار 
داشت: استقرار نظام جامع مالياتي فعاليت هاي غيرشفاف را شفاف تر 
کرده و مشکلات اين کارت ها در قالب نظام مالياتي حل مي شود. 
آرگون تاکيد کرد: بهترين راهکار اين است که فعاليت هاي اقتصادي 
به وسيله تراکنش هاي مالي زيرنظر قرار بگيرد تا ماليات ها مطابق 

با آن دريافت شود.
آرگون با بيان اينکه تخلف در هر بخشي ممکن است اتفاق بيافتد 
اما بايد نظارت بيشتري صورت گيرد، گفت: الان کارت ها را طوري 
طراحي کرده اند که در سال اول با حجم ۵00 هزار دلار واردات با آن 
انجام شود که با اينکار بخش عمده اي از تخلفات کنترل مي شود 
ضمن اينکه در اعطاي اين کارت ها بايد حداقل ها در شرايط گيرنده 
کارت کنترل شود. به گفته اين عضو اتاق بازرگاني تهران در حقيقت 
ضرورت استقرار نظام جامع مالياتي از مهمترين موارد مورد تاکيد 
فعالان اقتصادي است و آنها معتقدند تنها ابزار افزايش نظارت بر 
اين بخش، بررسي حساب هاي بانکي و گردش هاي پولي در کشور 
است. آرگون در پايان درباره اينکه آيا شبه دولتي ها مشتري اصلي 
اينگونه کارت ها هستند، افزود: نمي توان به اين گفته استناد کرد 
چراکه در وهله نخست بايد ابزارهاي لازم براي ريشه يابي منشا 

اصلي صدور اين کارت ها و افراد متقاضي وجود داشته باشد.

هشدار بخش خصوصی براي جلوگيري از سوءاستفاده در فرآیند صادرات و واردات

شبه دولتي ها مشتري كارت هاي بازرگاني اجاره اي!

ترغيب سرمایه گذار خارجي با تضمين سودخودروسازان تابع تقاضاي بازار داخل باشنداهميت نوسازي ماشين آلات صنعت دارو 
جلس��ه بررس��ي مس��ائل، مشکلات و 
راهکارهاي پيش روي صادرات دارو به 
کشور عراق با حضور وزير صنعت،  معدن 
و تجارت، مديرکل دفتر صنايع غذايي، 
دارويي و بهداشتي و سنديکاي صاحبان 

صنايع داروهاي انس��اني برگزار ش��د. محمدرضا نعمتزاده، وزير 
صنعت، معدن و تجارت با بيان اينکه فتح بازارهاي صادراتي خالي 
از مشکل نيست گفت: صنعت دارو جزو اولويتهاي اول ماست. 
وي تاکي��د کرد: مس��ائل داخلي و خارج��ي صادرات را پيگيري 
ميکنيم. نعمت زاده تصريح کرد: صنعت امروز مش��کل رقابت 
دارد و صاحبان صنايع دارويي بايد به فکر نوس��ازي ماش��ينآلات 
باش��ند. در اين نشس��ت عضو هيات مديره س��نديکاي داروهاي 

انساني مشکلات صادرات دارو به عراق را تشريح کرد.

عضو هيات مديره خانه صنعت، معدن و 
تجارت ايران معتقد است توليدکننده اي 
ک��ه کالايي را به ب��ازار عرضه مي کند 
بايد در مقابل محصولي که توليد کرده 
پاس��خگو باش��د. آرمان خالقي با اشاره 

لزوم حمايت از مصرف کننده داخلي اظهار داشت: امروز يا توليد 
بايد در شرايط گلخانه اي صورت گيرد و يا زمينه رقابت پذيري 

محصولات با توليدات مشابه و خارجي فراهم شود. 
عض��و هي��ات مديره خانه صنعت، معدن و تجارت همچنين به 
جريان واردات خودرو اش��اره کرد و خاطرنش��ان کرد: در حال 
حاض��ر قطع��ا جريان واردات خودرو در ش��رايط کنوني کش��ور 
نيازمند مديريت است و بايد براساس بازار تقاضا واردات خودرو 

صورت گيرد.

عضوکميسيون صنايع و معادن مجلس 
گف��ت: تضمين س��ود س��رمايه گذار 
خارج��ي تنه��ا عاملي اس��ت ک��ه او را 
براي س��رمايه گذاري در ايران ترغيب 
مي کن��د. محم��د عزيزي با اش��اره به 

موضوع سرمايه گذاري خودروسازان خارجي در ايران با هدف 
توليد و صادرات به کشورهاي منطقه گفت: اين کار شدني است 
و بايد زمينه را به گونه اي فراهم کرد که سرمايه گذاران خارجي 
در صنعت خودرو در کشور سرمايه گذاري کنند. وي تاکيد کرد: 
بايد براي سرمايه گذار خارجي و بخش خصوصي زمينه جذابي 
فراهم کنيم و بتوانيم بستر لازم را ايجاد کنيم و به سرمايه گذار 
خارجي اطمينان دهيم که س��ود وي تضمين اس��ت، اگر چنين 

شود، براي سرمايه گذاري رغبت پيدا مي کند.

رئيس س��ازمان صنايع کوچک و شهرک هاي صنعتي 
ايجاد و توس��عه زيرس��اخت ها و حمايت از بنگاه هاي 
کوچ��ک و متوس��ط را از ماموريت هاي اين س��ازمان 
ن��ام ب��رد و گفت: ب��ه منظور نف��وذ فناوري هاي حوزه 
زيس��تي به صنايع، تفاهمنامه پنج س��اله  را با س��تاد 
زيست فناوري به امضا رسانديم. به گزارش ايسنا، علي 
يزدان��ي با اش��اره به اقدام��ات معاونت علمي وفناوري 
رياس��ت جمهوري در جه��ت حمايت از ش��رکت هاي 
دانش بني��ان، اف��زود: حوزه زيس��ت فناوري حوزه اي 
ثروت آفرين و اش��تغال زا اس��ت و اين در حالي اس��ت 
که تاکنون توجه کمي به اين حوزه ش��ده اس��ت. وي 
با انتقاد از رويکرد ش��رکت هاي دانش بنيان در زمينه 

توسعه فعاليت هاي خود، خاطرنشان کرد: تاکنون کمتر 
بنگاه ها و يا ش��رکت هاي دانش بنياني به اين س��ازمان 
براي ارائه خدمات مشاوره اي مراجعه کرده اند و اين در 
حالي است که حوزه زيست فناوري ارتباط مستقيمي با 
س��ه وزارتخانه بهداش��ت، جهاد کشاورزي و صنعت، 
معدن و تجارت دارد. رئيس سازمان صنايع کوچک و 
شهرک هاي صنعتي با بيان اينکه با بررسي هاي انجام 
شده 389 خوشه صنعتي در کشور شناسايي شده است، 
تصريح کرد: با بررس��ي هاي انجام ش��ده از اين تعداد 
16 خوش��ه با حوزه زيس��ت فناوري مرتبط هس��تند. از 
سوي ديگر توانستيم 11۴ نياز فناورانه را در بنگاه هاي 

کوچک و متوسط شناسايي کنيم.

تلاش سازمان صنايع كوچك براي حمايت از دانش بنیان ها
ي��ک کارش��ناس صنع��ت خ��ودرو معتقد اس��ت عدم 
س��رمايه گذاري در توليد محص��ولات رقابتي موجب 
گردي��ده ک��ه جري��ان کيفيت در صنعت خ��ودرو روند 
قابل قبولي نداش��ته باش��د. علي جزايري در گفتگو با 
خبر خودرو با اش��اره به فاصله کيفي توليدات داخلي با 
توليدات جهاني اظهار داش��ت: با وجود توانمندي هاي 
بالاي مهندس��ان ايراني عملا سرمايه گذاري مناسبي 
در حوزه کيفيت در خودروس��ازي و ارتقاء اس��تانداردها 
صورت نگرفته است. به گفته وي صنعت خودرو ايران 
بواسطه همکاري مناسب و مستمر با يکي از شرکت هاي 
خارجي هم اکنون از دانش فني خوبي در حوزه طراحي 
و س��اخت موتور برخوردار اس��ت. وي با اشاره به اينکه 

بايد در حوزه قطعه س��ازي در ايران نيز س��رمايه گذاري 
گسترده اي صورت گيرد، افزود: مسلما سرمايه گذاري 
در اي��ن بخ��ش موجب توليد قطعاتي با کيفيت گرديده 
و نهايتا موجب ارتقاء کيفي خودروهاي داخلي خواهد 
ش��د. جزايري با اشاره به تاثير سرمايه گذاري مشترک 
در صنعت خودرو و قطعه س��ازي تصريح کرد: راهکار 
مناسب و منطقي براي رفع مسائل و مشکلات کنوني 
در صنعت خودرو و قطعه سازي سرمايه گذاري مشترک 
با ش��رکاي خارجي است. جزايري گفت: خودروسازي 
در ايران براي حرکت در مس��ير کيفي س��ازي و ارتقاء 
استاندارد و ورود به بازارهاي جهاني و صادراتي نيازمند 

سرمايه گذاري گسترده است.

صنعت خودرو بر روي ريل همكاري هاي بین المللي

برايتوقفتوليدپرایدوپژو۴۰5کميتهمشترکتشکيلشد

توليد3مدلفولکسواگنازسال97درایران
ريي��س انجمن قطعه س��ازان از تش��کيل کميت��ه اي با حضور 
خودروس��ازان، قطعه س��ازان و وزارت صنعت براي توقف توليد 
برخي خودروهاي قديمي خبر داد و گفت: بحث توقف توليد پرايد 
و پژو ۴0۵ مطرح است ولي توليد پژو پارس ادامه خواهد يافت. به 
گزارش فارس، رضا رضايي در نشست خبري درباره هماهنگي 
بين خودروس��ازان و قطعه س��ازان براي اجراي اس��تانداردهاي 
جديد 83 گانه خودرو و توقف توليد خودروهاي قديمي، گفت: 
هماهنگي هاي��ي در اي��ن م��ورد صورت گرفته و قرار اس��ت به 
زودي کميته مش��ترکي با حضور خودروس��ازان، قطعه سازان و 
وزارت صنعت تشکيل شود تا در مورد توقف توليد خودروهاي 
قديمي برنامه ريزي شود. وي ادامه داد: بحث توقف توليد پرايد 
و پژو ۴0۵ مطرح اس��ت ولي ايران خودرو قصد دارد توليد پژو 
پ��ارس را ادام��ه ده��د. به گفته رضاي��ي، در حال حاضر قطعات 
پرايد، پژو ۴0۵ و پژو 206 به ترتيب بيش��ترين س��هم فروش را 

در صنعت قطعه سازي به خود اختصاص داده اند. 
همچنين مازيار بيگلو، سخنگوي انجمن قطعه سازان گفت: در 
آخرين جلس��ه شوراي سياس��ت گذاري صنعت خودرو در مورد 
به روزرس��اني اس��تانداردهاي صنعت خودروس��ازي بحث شد. 
وي تصري��ح کرد: اگر خودروس��ازان بتوانند پلت فرم هاي خود 
را به روزرساني کنند، توليد خودرو بر روي اين پلت فرم ها ادامه 
خواهد يافت ولي خودروسازان به دنبال جايگزيني خودروهاي 
جديد هستند. بيگلو در ادامه با اشاره به مطالبات ۵ هزار ميليارد 
توماني قطعه س��ازان از خودروس��ازان گفت: البته همه اين رقم 
مربوط به مطالبات معوق نيس��ت. وي با اش��اره به درخواس��ت 
قطعه سازان از وزارت صنعت براي بازنگري در 100 رديف تعرفه 
وارداتي مربوط به صنعت قطعه سازي براي سال آينده گفت: در 
زمينه همکاري با خودروس��ازان خارجي نيز بيش از 100 واحد 
قطعه سازي به شرکت هاي ايکاپ، رنو پارس و ماموت معرفي 

ش��ده اند. بيگلو با بيان اينکه در مورد هيوندايي هنوز مش��خص 
نشده که چه خودروهايي قرار است در ايران توليد شوند، افزود: 
شرکت سيتروين 3 خودرو را براي توليد در ايران پيشنهاد کرده 
ولي هنوز اس��تعلام قيمتي از قطعه س��ازان گرفته نش��ده است. 
سخنگوي انجمن قطعه سازان با اشاره به بازديد نمايندگان پژو 
از 1۵0 شرکت قطعه سازي ايران، گفت: اميدواريم بيش از 100 
شرکت قطعه ساز در فاز اول و دوم با شرکت پژو همکاري کنند. 
وي اظهار داش��ت: ش��رکت فولکس واگن هم در حال انتخاب 
سازنده است که ۵0 شرکت را به آنها معرفي کرده ايم. به گفته 
وي خط توليد محصولات فولکس واگن اواخر سال 96 ايجاد 

و کار توليد 3 خودرو از سال 9۷ آغاز خواهد شد.
رضايي رئيس انجمن قطعه سازان با اشاره به اينکه زمزمه هايي 
در مورد فعاليت مستقل رنو در ايران مطرح است، گفت: قرارداد 
فولکس واگن نيز تا مرداد س��ال آينده اجرايي خواهد ش��د. وي 

همچنين از دستور معاون اول رئيس جمهور براي واردات مواد 
اوليه مورد نياز صنعت قطعه سازي بر مبناي ارز مبادله اي خبر داد 
و گفت: در جلسه اي که با جهانگيري داشتيم موضوع افزايش 
قيمت تمام ش��ده توليد قطعات را مطرح کرديم که وي دس��تور 
ملاک قرار دادن ارز مبادله اي را در اين بخش صادر کرد. وي 
توضيح داد: اين دس��تور در قالب نامه اي به وزير صنعت اعلام 
ش��د و قرار اس��ت وزير صنعت نيز اين موضوع را در نامه اي به 

وزير اقتصاد پيگيري کند.

رشد8/۴درصديارزشصادراتغيرنفتي

طبق برنامه، در پايان سال جاري ميزان صادرات غيرنفتي کشور 
بايد به عددي معادل ۵0 ميليارد دلار مي رسيد. علاوه بر اين عدد 
۴2 ميليارد دلار براي صادرات غيرنفتي طي 10 ماهه نخست 
س��ال جاري تعريف ش��ده بود که در اين راستا عملکرد صادراتي 
کش��ور معادل 3۵ ميليارد دلار اس��ت. براساس ارزيابي عملکرد 

صادراتي کشور در 10 ماهه نخست سال جاري شاهد افزايش 
2.8 ميليارد دلاري هستيم، اما علي رغم اين افزايش به ميزان 
هفت ميليون دلار از برنامه ريزي انجام شده در سال جاري عقب 
بوده و کماکان مسوولان در اين رابطه که حتي بتوانيم افزايش 
ميزان صادرات غيرنفتي کش��ور را به عدد پنج ميليارد دلار که 
مع��ادل ۵0 درص��د اهداف در نظر گرفته ش��ده در پايان س��ال 
139۵ اس��ت، برس��انيم جواب صريحي ارائه نمي کنند. مجتبي 
خسروتاج، رييس سازمان توسعه تجارت ايران در گفتگو با ايسنا 
درب��اره تحق��ق افزايش 10 ميلي��ارد دلاري صادرات غيرنفتي، 
گف��ت: همچن��ان نمي توانيم در اين راس��تا پيش بيني نهايي را 
انجام دهيم اما تمام تلاش خود را به کار مي گيريم. وي ادامه 
داد: آنچه تاکنون محقق شده ميزان صادرات قطعي کالاهاي 
غيرنفتي کشور به ارزش 3۵ ميليارد دلار بوده که در مقايسه با 

مدت مش��ابه س��ال قبل افزايش 8.۴ درصدي در ارزش دلاري 
داشته است.

رييس س��ازمان توس��عه تجارت ايران با بيان اينکه براس��اس 
محاسبات شاهد افزايش 2.8 ميليارد دلاري صادرات کالاهاي 
غيرنفتي کشور در 10 ماهه نخست سال جاري نسبت به مدت 
مش��ابه س��ال قبل هستيم، اظهار کرد: تا پايان سال کار سختي 
پي��ش رو داري��م و اميدواريم اين ارقام افزايش يابد. خس��روتاج 
همچني��ن درب��اره پيش بيني اجرايي ش��دن حداقل ۵0 درصد 
از برنام��ه ت��ا پايان س��ال جاري، تصريح ک��رد: در اين رابطه نيز 
نمي توانيم پيش بيني  داشته باشيم. وي با اشاره به اينکه تحقق 
اه��داف صادراتي يک وظيفه اس��ت ک��ه بايد با برنامه ريزي به 
سمت آن حرکت کنيم، گفت: در عرصه بين الملل ما يک طرفه 
قضيه هس��تيم و از س��ويي ديگر رقبا قرار دارند بنابراين ممکن 

اس��ت علي رغم تلاش براي ورود به بازار جهاني رقبا بتوانند با 
قيمت بهتر، کيفيت بهتر و ش��ناخت س��ليقه مشتري از ما پيشي 
بگيرند. رييس س��ازمان توس��عه تجارت ايران همچنين با اشاره 
به مش��کلات موجود در بخش صادرات کش��ور اش��اره و خاطر 
نش��ان کرد: صادرکنندگان در اين بخش از هزينه هاي بالاي 
توليد، تس��هيلات بانکي و ش��رايط اس��ترداد ماليات بر ارزش 
افزوده گلايه دارند و پيش��رفت در حوزه صادرات به اين مس��اله 
باز مي گردد که ما تا چه ميزان مي توانيم با س��ازوکار بازارهاي 
جهان��ي تطبي��ق داده و رقابت کنيم. طبق آخرين گزارش ها در 
10 ماهه سال 139۵ ميزان صادرات قطعي کالاهاي غيرنفتي 
کشور بالغ بر 102 ميليون تن و به ارزش 3۵ ميليارد دلار بوده 
که در مقايسه با مدت مشابه سال قبل افزايش 33 درصدي در 

وزن و 8.۴ درصدي در ارزش دلاري داشته است.

كارشناس اقتصادي درگفتگو با »تجارت«: نظام جامع مالياتي مي تواند اقتصاد را شفاف تر كند


